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1. Inledning 

1.1 Bakgrund 
Regionstyrelsen har ett komplext och mångfasetterat uppdrag. För att styra och leda regionens 
verksamheter utifrån regionfullmäktiges uppdrag på ett ändamålsenligt vis har regionstyrelsen 
fördelat delar av uppdraget sedan 2011 på tre utskott. Regionstyrelsen i sin helhet har det 
övergripande ansvaret för att samordna verksamheten samt för att ha uppsikt över övriga 
nämnder och styrelser samt bolagen.  

Det inrättade ägarutskottet har av regionstyrelsen fått ett brett uppdrag. Utöver att bereda 
ärenden till regionstyrelsen skall ägarutskottet svara för att: 

• Tolka och utveckla styrmodellen 
• Samordna ägarstyrningen så att den ges en enhetlig utformning 
• Främja och övervaka tillämpningen av fastställda policys och riktlinjer 
• Samordna utförarverksamheten i egen regi 
• Bistå utförarstyrelserna i deras ansvar att genomföra verksamheten och främja 

samarbete 
• Samordna och ansvara för effekthemtagning av beslutade förändringar 
 

Ägarutskottet skall besluta i ärende om: 

• Implementering av regiongemensamma strategier, standarder och normer för 
verksamheten i egen regi 

• Strategier för att utveckla kvalitet och produktivitet i egenregiverksamheten 
• Genomförande av regionens regler för tillgänglighet, valfrihet och remisskrav i den 

egna verksamheten.  
 

Ägarutskottet ska initiera ärenden om:  
• Utvecklingsfrågor inom utskottets uppdragsområde och inom ägarrollen i övrigt 
• Nämndernas och styrelsernas följsamhet mot regiongemensamma styrdokument 
• Att vid behov samordna utbudspunkter för verksamheten i egen regi 

1.2 Granskningens syfte  
Syftet är att granska huruvida regionstyrelsens ägarutskott genomför uppdraget att samordna 
utförarverksamheten,, tolka och utveckla styrmodellen, övervaka tillämpningen av fastställda 
policys och riktlinjer, samordna och ansvara för effekthemtagning av beslutade förändringar 
samt besluta om strategier för att utveckla vårdkvalitet och produktivitet i egen verksamheten, 
på ett ändamålsenligt vis. 

1.3. Metod 
Granskningen genomförs genom dokumentstudier och intervjuer.  
 
Följande personer intervjuas: 

• Ägarutskottets ordförande och vice ordförande 
• Regiondirektören 
• Kanslichefen för regionkansliet 
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• Regionens ekonomidirektör 
• Ett urval av ansvariga förtroendevalda och tjänstemän inom utförarstyrelserna  

1.4. Revisionsfrågor 
• Hur har ägarutskottet organiserat arbetet för att genomföra uppdraget enligt 

Regionstyrelsens uppdrag? 
• Hur samordnar ÄU utförarverksamheten? 
• Hur tolkar och utvecklar ÄU styrmodellen? 
• Hur säkerställer ÄU att av fullmäktige fastställda policys följs? 
• Hur säkerställer ÄU att gällande riktlinjer tillämpas i verksamheten 
• Har ÄU genomfört riskanalys som grund för IK av följsamhet mot policys och 

riktlinjer? 
• Hur följer och analyserar ÄU bedömda effekthemtagningar av beslutade förändringar 

och budgetuppdraget? 
• Hur arbetar ÄU för att utveckla strategier för att utveckla vårdkvalitet och 

produktivitet i egenverksamheten? 

2. Ägarutskottets uppdrag 

2.1 ÄU 
Det nyinrättade ägarutskottet (ÄU) tog över uppgifter från ekonomi- och 
produktionsutskotten. Det nya utskottet har ännu inte hittat sina arbetsformer och hanterar i 
dagsläget i första hand ekonomi- och investeringsfrågor. Det breda uppdrag som 
regionstyrelsen (RS) delegerat har ännu inte hanterats. Det finns en vilja att ta sig an hela 
uppdraget men de har inte organiserat sig för detta ännu. Diskussionen kring roller, ansvar 
och arbetsfördelning har inte förts ännu. Det krävs ett mer strukturerat arbetssätt för att 
komma igång med hela uppdraget från RS.  
 
I dagsläget upplevs ÄU:s arbete som att det bedrivs relativt Ad hoc. Beredningsarbetet blir 
därmed lidande. Dock har ÄU börjat hantera fler frågor än enbart ekonomi- och 
investeringsfrågor. Diskussioner har förts med utförarna kring redovisade underskott. Frågan 
är dock om ÄU har kraft att ta i det grundläggande principiella frågorna i styrmodellen.  
 
ÄU måste utveckla arbetssätt för att identifiera och hantera de strategiska övergripande 
frågorna så som IT, produktion och utbudsfrågor, kvalitet etc. För detta krävs också att det 
finns chefer i linjen som har ett ansvar att bevaka och driva frågorna i förvaltningen samt 
återrapportera till ÄU/RS. Nuvarande regiondirektör tog på sig rollen men fyllde den inte. För 
att klara det krävs det en person med ett koncernperspektiv på verksamheterna och på 
uppdraget.  
 
Ett viktigt område för ÄU att hantera och diskutera är hur kommunikation och relation till 
servicenämnd och fastighetsnämnd ska utformas. ÄU har att bevaka dessa frågor samtidigt 
som respektive nämnd har ett eget ansvar för frågorna från RF. Balansen mellan att vara 
stödjande och att vara styrande/beslutande är inte alltid tydlig för de förtroendevalda.  
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2.2 Styrmodellen – övergripande 
Det råder en otydlighet i styrmodellen avseende roller och ansvar för olika politiska organ. 
Det finns även otydligheter avseende tjänstemännens roller och ansvar i modellen. Denna 
otydlighet leder till att verksamheten bedrivs mer ineffektivt än vad som annars skulle vara 
möjligt. Det krävs att reglementen, delegeringsordningar etc. förtydligas samt att själva idén 
med modellen kommuniceras bättre till både politiker och tjänstemän. Beställarnämnderna 
agerar idag ibland mer som ägare än beställare, ägaren däremot agerar mer passivt än vad 
modellen förutsätter för att den övergripande styrningen ska gynna en helhetssyn på 
verksamheten och uppdraget. Det är ÄU som har ansvaret att bevaka och utveckla 
styrmodellen. Utskottet har inte tagit initiativ i frågan.  
 
Det är inte heller tydligt hur det är tänkt att ÄU och regionkansliets tjänstemän skall arbeta för 
att analysera och utveckla styrmodellen på en övergripande nivå. Idag bygger arbetet mer på 
att de får signaler från verksamhetsföreträdare kring brister och otydligheter i modellen och 
mindre på eget analysarbete. Både ÄU och kansliet bör inta en mer proaktiv roll för att fånga 
upp svårigheter och förbättringsområden i styrmodellen.  
 
Det finns just nu inte något uppdrag till tjänstemännen att analysera och värdera modellen mer 
ingående, men det finns en gryende vilja hos de förtroendevalda att se mer förutsättningslöst 
på modellens funktionalitet. Ett problem är att RS och ÄU är en del av styrmodellen, vilket 
kan försvaga deras vilja att förändra i styrprinciperna.  

2.3 Regionkansliet - Beredning av frågor 
Det finns en god kompetens på kansliet för att ta fram kvalitativa beslutsunderlag. Det pågår 
en diskussion kring hur kansliet ska organisera sig och arbeta för att använda sig av 
kompetensen på bästa möjliga vis. Idag arbetar enheter och medarbetare mer enskilt och mot 
enskilda utskott. Detta gynnar inte en effektiv och tydlig hantering av de frågor som RS har 
att driva och fatta beslut i. Det finns brister i beredningsprocessen idag. Den är inte 
koordinerad mellan olika enheter och tjänstemän vilket leder till en osäkerhet kring vilket 
utskott som ska hantera frågan.  
 
De strävar efter att i framtiden arbeta mer gemensamt och mindre i stuprör. Idag upplevs 
arbetet som spretigt och utan en sammanhållen arbetsordning. För att uppnå en mer 
gemensam bild av hur arbetet ska bedrivas och vad som ska göras ska kansliet ta fram en 
gemensam verksamhetsplan för årets arbete. Detta har inte skett tidigare. I ett första skede 
fokuseras arbetet på budgetprocessen och berednings-/ärendeprocessen. De vill säkerställa att 
de har väl underbyggda tjänsteutlåtanden (TU) inför utskottens beredning av olika frågor. TU 
ska vara en samlad bedömning från tjänstemännens sida och kunna utgöra underlag för fler än 
ett utskotts hantering av frågan.  
 
Det är väsentligt att beredningsprocessen samordnas mellan de olika utskotten och att frågor 
och uppdrag styrs mot rätt utskott. Idag finns vissa brister i processen. Regionkansliet arbetar 
med att tillskapa likartade beredningsprocesser så att ärenden bereds likartat oavsett vilken 
tjänsteman eller utskott som har att hantera frågan. Som en del i arbetet skall ett eget diarium 
upprättas så att det finns god kontroll på de ärenden som är aktuella att bereda. Regionkansliet 
bedömer att de inte har ett fullgott IT-stöd för sin ärendehantering idag. Det är inte 
tillfredsställande då det försvårar kommunikationen mellan kansliet och de förtroendevalda i 
utskotten och i RS i sin helhet.  
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Det finns en arbetsgrupp med uppdrag från regiondirektören att arbeta med att utveckla och 
förbättra berednings- och ärendehanteringsprocessen. Gruppen ska på ett konkret sätt arbeta 
med att beskriva och förtydliga arbetsprocessen inom beredningsuppdraget. Arbetet på 
kansliet ska utgå från det övergripande uppdraget till RS och inte utifrån enskilda utskott. 
Därför skall det tillskapas gemensamma principer för hur ärenden beredes.  

2.4 Riskanalyser 
Riskanalyser som grund för ÄU:s interna styrning och kontroll genomförs inte i någon 
organiserad och systematisk form.  

2.5 B/U-modellen 
Syftet med B/U-modellen då den infördes var att: 

- Politiker ska prata politik och inte detaljfrågor 
- Styrmodellen ska ge en ökad kunskap om vad som produceras och till vilka 

volymer och vilken kvalitet 
- Styrningen ska öka 
 

Den nu gällande styrmodellen med en beställar- och utförarorganisation samt en ägare som 
har att utöva styrning över båda dessa delar upplevs till viss del försvåra ÄU uppdrag. ÄU bör 
sträva efter att bli mer tydlig i sitt beslutsfattande och i sin beredning av frågor till RS. En 
ökad tydlighet i vad ägaren vill med regionen och med styrmodellen bör utvecklas. Nämnder 
och styrelser agerar relativt fritt i dag i relation till styrmodellen och till de övergripande 
målen för hela verksamheten. Styrningen från ägaren kan utvecklas och förtydligas. Idag finns 
det en ovilja från ägaren att gå in och intervenera i modellen. I stället ställer man sig lite vid 
sidan om och bevakar och iakttar parterna. RS vill att parterna ska lösa allt och att det ska ske 
inom ramen för vårdöverenskommelsen (VÖK). Det har inte fungerat fullt ut hittills utan det 
finns ett behov av en övergripande styrning av modellen och uppdraget från RS sida. Det är 
RS som har ansvaret för helhetsgreppet och helhetssynen på styrmodellen och på 
genomförandet av uppdraget från RF.  
 
Införande av VGPV har ytterligare försvagat styrmodellen. Idag är det KOK-bokens krav som 
styr mer än nämndernas behovsanalyser och beställningar. Det finns idag inte ett stort 
utrymme för en diskussion kring beställningens innehåll och omfattning. Det är i stora delar 
redan klart utifrån VGPV och andra externa beslut som redan lagt grunden för verksamhetens 
inriktning och omfattning. Det är därför tveksamt om den interna styrningen och kontrollen 
gynnas av att det finns 12 hälso- och sjukvårdsnämnder. Styrmodellen hindrar 
helhetslösningar som skulle gynna effektivare logistik i vårdprocesserna. Modellen försvårar 
därmed en effektiv produktionsplanering.  

2.6 Budget/budgetstyrning 
Det uppstår varje år ett problem kring hur medlen ska fördelas och hur underskott ska 
hanteras. Detta speglar brister och svårigheter i styrmodellen som bör hanteras på en 
regionövergripande nivå. ÄU har uppdraget att driva utvecklingen kring styrmodellens 
ändamålsenlighet.  
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2.7 Ekonomistyrning 
Det fattas en övergripande kostnadskontroll idag. Denna bör utvecklas så att ägaren genom 
RS erhåller en bättre kontroll över hur fördelade medel används.  
 
De budskap som förmedlas från ÄU avseende prognostiserade underskott är otydliga. ÄU för 
diskussioner utifrån prognoser, men arbetar inte aktivt i relation till de nämnder och styrelser 
som signalerar underskott. Det är inte klart vilka krav på åtgärder som ägaren ställer och hur 
dessa följs upp.  
 
Det är svårt att jämföra det ekonomiska utfallet mellan olika verksamheter i regionen då de 
redovisar på olika sätt. Kostnader och intäkter bokförs inte likartat. (ett exempel är 
Hjälpmedel).  

2.8 Effekthemtagning 
ÄU har att tillse att de beslutade besparingar och effektiviseringar som RF har beslutat om 
också genomförs samt att de tänkta effekterna uppnås. Hittills har inte ÄU tagit tydliga 
initiativ i frågan. Kraven på åtgärder är låga och vaga på de nämnder och styrelser som 
redovisar/prognostiserar underskott eller inte redovisar tillräckliga åtgärder för att 
effektivisera verksamheten.  
 
Ett exempel på svagheten i styrningen kring effektiviseringsuppdraget är servicenämnden. 
Den har ett tydligt uppdrag att genom effektiviseringar hämta hem cirka 300 Mkr. Detta har 
den inte lyckats med, men ÄU har inte fört en tydlig dialog med nämnden i frågan. 
Fastighetsfrågan är ett annat område där ÄU kan och bör ta ett tydligare ledningsansvar. Det 
saknas idag tydliga mål för vad lokalförsörjningen ska uppnå ställt till vårdens organisering 
och inriktning.  

2.9 Produktionsplanering 
Produktionsfrågorna ansvarar ÄU för inom RS. Tanken var inte den från början, utan den 
skulle placeras i ett eget utskott. Nu har den blivit lite av ett ”störande moment” i utskottets 
arbete. Utskottet har ännu inte aktiverat frågan och den är ny för ledamöterna. ÄU har dubbla 
roller i produktionsfrågan då man både har att se till beställare- och utförarsidan i sitt uppdrag. 
Det finns synpunkter kring detta. Genom att dela på uppdraget så att ÄU har att utveckla 
styrmodellen och bereda dessa frågor till RS och ett annat utskott hade att ansvara för de rena 
produktionsfrågorna och styrningen av produktionsapparaten så som produktionsplanering, 
utbudspunkter etc. kunde frågan få ett annat fokus.  
 
Produktionsfrågorna upplevs som komplicerade och svåra både av de förtroendevalda och av 
tjänstemännen. Det är dock väsentligt att ägaren genom RS har en synpunkt på hur 
produktionsapparaten organiseras så att mesta möjliga produktion erhålls ställt till både det 
regionala och det nationella uppdraget.  
 
Det finns beslut kring hur produktionen ska bedrivas som inte genomförs, exempelvis har inte 
verksamheten prövats i konkurrens i den omfattning som Regionfullmäktige förväntat sig.  
Det finns ett regionråd som är utsett att bevaka produktionsfrågorna. Dock har hon inte 
initierat dessa frågor i någon större omfattning i ÄU.  
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Inom ramen för produktionsplaneringen bör frågan om antal utbudspunkter lyftas. Både antal 
och storlek bör diskusteras. Detta är i dagsläget inte en fråga som finns på agendan för ÄU 
trots att ÄU förväntas ha åsikter i utbudsfrågan.  
 
På tjänstemannasidan är det inte heller tydligtgjort vem som ska svara mot ÄU avseende 
produktionsfrågorna. Det finns ett uppdrag att anställa en produktionsdirektör, men detta har 
ännu inte gjorts. Den nya regiondirektören har att genomföra anställningen. En 
produktionsdirektör skulle ha att bevaka produktionsfrågorna ur ett produktionsperspektiv 
vilket skulle balansera upp beställarvinkeln på frågan i samband med diskussioner kring 
VÖK.  
 
Regionkansliet har tittat på logistiken inom vården och den gränssnittsproblematik som finns 
mellan olika vårdnivåer och ansvarsområden. Kansliet uppfattar att parterna inte löst logistik- 
och gränssnittsproblemen på ett tillfredsställande vis.  

2.10 Riktlinjer och policys 
Gällande riktlinjer och policys gås igenom varje år och värderas och vid behov uppdateras.  

2.11 Väsentliga frågor att bevaka för ÄU 
Det finns en rad frågor som bör lyftas i ÄU men som idag inte hanteras med full tydlighet. 
Exempel på sådana frågor är: 

- tandvårdens avgifter 
- inköp och avtalsföljsamhet 
- Produktions och kapacitetsfrågor 
- Lokalfrågan, vilka vårdlokaler skall byggas och var.  
- Styrning av VGPV 
- Resursfördelningsmodellen 
- Förändrade förutsättningar i styrmodellen så som ökat antal externa utförare 

ställt till att bevaka egenverksamhetens intressen.  

3. Utveckling under hösten 2011 
Under hösten 2011 har en ny regiondirektör tillträtt. En rad besluts har fattas i syfte att 
påbörja arbetet med att förtydliga roller och ansvar, dels inom kansliet, dels mellan kansliet 
och övriga verksamheter. Regionstyrelsen har givit regiondirektören i uppdrag att påbörja 
arbetet med att utveckla och förtydliga en rad av ägarutskottets ansvarsområden.  
 
Utifrån att en ny regiondirektör tillträtt och regionstyrelsen givit sin förvaltning en rad 
uppdrag att utreda och analyser väsentliga processer och uppdrag har revisionen följt upp den 
ursprungliga granskningen med uppföljande intervju för att erhålla en uppfattning om i vilken 
omfattning ÄU:s uppdrag hanterats mer aktivt än som tidigare varit fallet. Vi har i det 
uppföljande granskningsmomentet använt oss av samma revisionsfrågor och revisionskriterier 
som i den ursprungliga granskningen. 
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3.1 Kompletterande granskning 

3.1.1 Hur har ägarutskottet organiserat arbetet för att genomföra uppdraget enligt 
Regionstyrelsens uppdrag? 
 

Ägarutskottet har utökat tiden för sina sammanträden. Utskottet sammanträder nu heldagar för 
att på så vis ha tid att hantera samtliga frågor på ett genomgripande sätt. Möten är uppdelade i 
tre delar, en informationsdel, en beslutsdel samt en mer tematisk del. I den tematiska delen 
ges utrymme för fördjupad information och fördjupad diskussion kring valda teman. 
Ambitionen från tjänstemännens sida är att mötena i delar inte ska bli för ärendestyrda utan 
utvecklas till att bidra till den strategiska diskussionen.  

Det finns kvarvarande problem med kansliets sätt att organiseras sig. Det är fortfarande 
relativt stuprörsaktigt i sitt sätt att ta sig an frågor. Regiondirektörens förslag till nytt 
arbetssätt med ett team-tänk kan med tiden råda bot på detta.  

Ägarutskottet har erhållit ett uppdrag att tillskapa en bättre beredningsprocess av ärenden. Det 
bör klargöras hur ärenden som berör fler än ett utskotts ansvarsområden ska beredas. Det 
råder fortfarande oklarheter kring hur en sådan beredning ska samordnas och ledas.  

På förvaltningsnivå finns en årsplan framtagen för hur arbetet i ÄU ska bedrivas och vilka 
frågor/teman som ska lyftas på enskilda möten. Denna plan är dock inte presenterad och 
fastlagd av utskottet.  

Ägarutskottet kallar löpande under året till presidieträffar med övriga nämnder och styrelser. I 
första hand kallas de nämnder och styrelser som uppvisar svårigheter med att bedriva 
verksamheten inom ramen för budget och de mål som fullmäktige beslutat om. Mötena är en 
del av Regionstyrelsens sätt att utöva uppsikt över övriga nämnder. Under 2011 har en rad 
möten genomförts, dock är det inte tydligt med vilka resultat. De har inte i någon större 
omfattning utmynnat i konkreta uppdrag till berörda styrelser eller nämnder.  

Det område som mer tydligt har hanterats och där det finns beslut fattade är det tilläggs 
direktiv som är taget avseende budget 2012 samt de uppdrag som getts till regiondirektören 
och som omvandlats till 12 projekt/uppdrag till förvaltningen från direktören. 
Tilläggsdirektivet till budget initierades ursprungligen i sjukhusdirektörsgruppen och var en 
reaktion på deras analys av orsakerna till de prognostiserade underskotten 2011.  

Regiondirektören har inlett en omorganisation av regionkansliet med syfte att utveckla 
samarbetsformerna mellan tjänstemännen och därmed få bort stuprörstänket. I detta ligger 
också att tydliggöra enskilda tjänsters ansvarsområden för olika områden som omfattas av 
regionstyrelsen och dess utskotts ansvarsområden.  

3.1.2 Vilka områden inom utförarverksamheten fokuserar ÄU på? 
De områden som ägarutskottet fokuserar sitt uppdrag på är framför allt ekonomifrågorna. 
Frågor så som vårdproduktion, beläggningsfrågor etc. är uppe mer sällan på dagordningen.  

Utskottet kommer under våren att följa de uppdrag som givits till regiondirektören för vidare 
förmedling till kansliet och verksamheterna. Det är framför allt de 12 uppdrag som ska 
genomföras gemensamt av tjänstemän i hela regionen.  

 7



Granskningsrapport  2012-03-01  
Revisionsenheten  Dnr Rev 20-2012 
Västra Götalandsregionen 
 
Framtidens hälso- och sjukvård är ett annat tema som ÄU har att hantera men som ännu inte 
kommit upp på agendan på ett strategiskt systematiskt vis. Det är inte klargjort var 
huvudansvaret för att frågan drivs ligger.  

Regiondirektören har lagt fram ett förslag till ny förvaltnings/tjänstemannaorganisation. 
Förslaget är kommunicerat till förvaltningar och verksamheter ute på ett systematiskt vis. Det 
har kommit vissa reaktioner på förslaget. Hur informationen kommunicerats till de 
förtroendevalda är mer oklart. Den förutsätts bara vara förmedlad. Dock har det kommit vissa 
reaktioner från styrelser och nämnder som berör deras ansvar för frågor som de upplever 
genom förslaget tas ifrån dem. Regiondirektören har dock i förslaget försökt ta hänsyn till att 
det i grunden är nämnder och styrelser som har ansvaret för att verksamheten bedrivs enligt 
lag och reglemente. Det gör att inga nya kommunikations- eller rapporteringsvägar ska 
utvecklas utan allt ska ske i ordinarie kanaler. Ett exempel på detta som lyfts fram är de lokala 
åtgärdsplaner som respektive sjukhus ska arbeta fram. I dessa ska handlingsplaner redovisas 
för hur sjukhusen avser att agera för att uppnå en ekonomi i balans med bibehållen produktion 
och kvalitet. Planerna ska tas fram lokalt och sedan samordnas och följas centralt. Det är 
väsentligt för regionstyrelsen att de i sin ambition och öka samordningen och uppsikten över 
övriga styrelser och nämnder inte tappar demokratiaspekten på ledning och styrning.  

3.1.3 Hur samordnar, tolkar och utvecklar ÄU styrmodellen 
Det finns ett uppdrag till förvaltningen att se över nuvarande resursfördelningsmodell. Det 
pågår även en diskussion kring om, som ett komplement till detta, även den politiska 
organisationen bör ses över. I och med att diskussionen kring den politiska organisationen 
påbörjats så har det bedömts att uppdraget kring resursfördelningsmodellen bör vila då 
slutsatser kring den politiska organisationen kan påverka uppdraget. I övrigt har inte ÄU fört 
några fördjupade diskussioner kring modellen, produktivitet eller kvalitet. Tilläggsdirektivet 
till budgetdirketivet 2012 föranledde vissa diskussioner kring effektivitet och vårdvolymer.  

Det förs vissa diskussioner kring om inte primärvårdens villkor bör belysas utifrån de 
väsentliga förändringar i styrmiljön som VGPV inneburit. Primärvården förutsätts agera på en 
marknad och bör därmed ges villkor som bättre överrensstämmer med detta. T.ex diskuteras 
principen kring vilka krav som skall ställas på primärvården avseende köp av stödtjänster från 
egenverksamheten. Detta ses också som en mer långsiktigt principiell diskussion utifrån att 
även andra verksamheter i större omfattning kommer att konkurrensutsättas framgent.  

3.1.4 Hur säkerställer ÄU att av fullmäktige fastställda policys följs? 
Det finns inget systematisk arbetssätt i administrationen för att följa och kontrollera att de av 
fullmäktige fastställda policydokumenten följs av verksamheterna. Informationen och 
kunskapen kring detta kommer ägarutskottet till handa genom andra rapporteringar så som 
delårsrapporter och årsredovisningar. Till viss del kommer de uppdrag som regiondirektören 
har att leda belysa frågan och då framför allt avseende inköp.  

3.1.5 Hur säkerställer ÄU att gällande riktlinjer tillämpas i verksamheten 
Det finns en otydlighet i ansvarsfördelningen mellan de olika utskotten avseende vilket 
utskott som har ansvar att upprätthålla disciplinen kring olika riktlinjer och anvisningar. Ett 
exempel på detta är arbetet kring att upprätta och följa riktlinjer kring hur den interna 
kontrollen skall utövas av nämnder och styrelser.  
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3.1.6 Hur följer och analyserar ÄU bedömda effekthemtagningar av beslutade förändringar 
och budgetuppdraget? 
Ägarutskottet kommer under 2012 följa arbetet med att upprätta och implementera lokala 
åtgärdsplaner för en ekonomi i balans. Utskottet diskuterar behovet av en något snabbare 
rapporteringsgång än den som gäller för regionstyrelsen i stort. Utskottet och regiondirektören 
vill ha möjligheten att reagera snabbare på avvikelser. Utifrån detta har regiondirektören 
markerat controllerfunktionens vikt.  

3.1.7 Hur arbetar ÄU för att utveckla strategier för att utveckla vårdkvalitet och produktivitet 
i egenverksamheten 
Ägarutskottet arbetar med vårdplatsanalyser och beläggningsanalyser för att utveckla 
strategier kring vårdkvalitet och produktivitet. Uppdraget finns hos HSA att arbeta med 
frågan. HSA ska samverka med sjukhusen för att ta fram underlag för diskussioner, uppdrag 
och beslut. Den rapport som lades fram i höstas kring beläggning och vårdplatser ledde inte 
till några konkreta beslut eller åtgärder. Så hittills har arbetet i stort bestått i att informera sig. 
Uppdraget som är lagt till regiondirektören avseende samordning av vårdkapacitet, produktion 
och utbudspunkter tangerar området. Problemet är att kansliet fortfarande styr uppdragen 
utifrån sin organisation och inte utifrån utskottens förändrade uppdrag. Det gör att mycket 
hamnar i HSU/HSA och inte hos de delar som har att hantera ÄU:s uppdrag. Ambitionen är 
att förändra detta men arbetet är fortfarande trevande.  

Just nu arbetar ägarutskottet med frågan kring åtgärdsplanerna. I nästa steg kommer utskottet 
att fokusera på uppdragen till regiondirektören. Utskottet vill löpande erhålla bilder/rapporter 
kring hur uppdragen hanteras lokalt, men även centralt. Dock konstateras i intervjun att de 
ärenden som utskottet hanterar i mycket är ekonomiärenden. 

4. Sammanfattande slutsatser 
Utifrån ställda revisionsfrågor och uppställda revisionskriterier gör vi följande slutsats.  
 
Ägarutskottet har påbörjat ett arbete med att organisera sin verksamhet utifrån det uppdrag 
utskottet erhållit från regionstyrelsen. Dock är detta ännu inte slutfört och det kvarstår brister i 
både utskottets sätt att hantera uppdraget och kansliets arbetssätt för att stödja utskottet i 
genomförandet av uppdraget.  
 
Samordningen av utförarverksamheten sker i första hand genom de dialoger som ägarutskottet 
genomför med de enheter som uppvisar avvikelser mot budget eller bristande måluppfyllelse. 
Några mer aktiva åtgärder för att samordna utförarverksamheterna har inte skett under året. 
Under 2012 har regiondirektören erhållit ett uppdrag att se över hur utförarverksamheterna 
kan samordnas bättre för att erhålla en mer effektiv produktion.  
 
Förvaltningen har erhållit ett uppdrag att se över delar av styrmodellen/ersättningsmodellen. 
Dock har detta uppdrag avstannat då det pågår en diskussion om huruvida det finns ett behov 
av att se över den politiska organisationen.  
 
Det finns inget systematiskt arbetssätt i ägarutskottet för att följa att de av regionfullmäktige 
fastställda policys och riktlinjer följs av övriga verksamheter. 
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Ägarutskottet arbetar inte med en systematisk risk- och väsentlighetsanalys som grund för hur 
utskottet vill utforma den interna styrningen och kontrollen.  
 
Det finns brister i hur ägarutskottet genomför analyser, uppföljningar och utvärderingar av i 
vilken mån det sker effekthemtagningar i verksamheterna av beslutade förändringar och 
budgetuppdrag. 
 
Det framgår att det är otydligt på vilket vis som ägarutskottet utvecklar strategier för att 
utveckla vårdkvalitet och produktivitet i egenverksamheten. 

Bedömning och rekommendationer 
Utifrån vad som framkommit vid vår granskning bedömer vi att ägarutskottet inte på ett 
ändamålsenligt vis genomfört det uppdrag som regionstyrelsen gett utskottet. Vi bedömer 
dock att det arbete som initierats av regionstyrelsen och av ägarutskottet under sista kvartalet 
2011 innebär en väsentlig förbättring av genomförande av uppdraget.  
 
Vi rekommenderar ägarutskottet att under början av 2012 genomgripande diskutera hur 
uppdraget bör bedrivas för att det skall vara ändamålsenligt. 
 
Vi rekommenderar regionstyrelsen att följa utskottets arbete under året och stödja utskottet i 
arbetet med att hitta ändamålsenliga arbetsformer. 
 
 
 
Lennart Voog  Vilhelm Rundquist 
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